
NOU9EL AMB L’ESPERIT DEL MERCAT DEL RAM

El sector agrícola i ramader 
s’ha trobat aquest any sense 
les seves fires de primavera. 
El Mercat del Ram n’és una, 

però també la Fira de les 40 
Hores de Ripoll. La consellera 
del DARP, Teresa Jordà, està 
convençuda que l’any que ve 

seran més exitoses. Jordà re-
ivindica la importància del 
sector agroalimentari i con-
fia que “es valori més”. 

Vic/Ripoll

Dolors Altarriba

Tot i l’anul·lació de les fires 
per evitar aglomeracions 
de gent, s’està demostrant 
amb aquesta crisi com és 
d’important el sector agrari 
i ramader?

No ens cansem de repetir 
que el nostre és un departa-
ment imprescindible i que 
el sector alimentari és un 
sector potentíssim. Els cata-
lans, com tothom, tenim la 
mania de menjar cada dia. 
En aquesta crisi, més que 
sanitària humanitària diria, 
l’alimentació i l’abastiment 
no han estat ni han de ser un 
problema. Aquell primer cap 
de setmana de confinament 
hi va haver un pic, però la 
producció, tot i que alguns 
subsectors pateixen, i la 
comercialització estan garan-
tides. Quan passi tot haurí-
em de ser capaços de valorar 
més tot el sector primari i 
ramader.

Creu que el sector té capa-
citat per superar aquesta 
crisi?

Jo penso que ningú està 
extremadament preparat 
pel que estem vivint. Però 
déu-n’hi-do la capacitat del 
sector. I això cal posar-ho 
en valor. Nosaltres com a 
departament garantim la 
seguretat alimentària, la 
bioseguretat, la sanitat dels 

animals, seguim fent els con-
trols. Som dels sectors més 
preparats, tot i que és una 
situació ben anormal, i ningú 
ho està del tot. Hi ha sub-
sectors com el de la planta 
ornamental, als quals la crisi 
els ha enganxat al mig dels 
seus tres mesos més impor-
tants. El sector pesquer, per 
un tema de seguretat, també 
pateix perquè la pesca d’en-
cerclament, que surt a la 
nit, són 15 persones en una 
embarcació i ara no poden 
fer-ho per no tenir aquesta 
distància. En aquest moment 
només es pesca un 20% del 
que es fa habitualment. Però 
ningú es podia imaginar que 
per fer la teva feina necessi-
tessis estar a dos metres del 
teu company.

Tot canvia. El sector de la 
fruita també busca gent per 
treballar?

Sí. La veritat és que 
Catalunya som un gran pro-
ductor de fruita i sembla que 
la crida a trobar treballadors 
ha funcionat, en no poder-se 
fer la contractació en origen. 
El que passa és que hem de 
veure com ho fem, perquè hi 
ha molta oferta de treballa-
dors de l’àrea metropolitana 
i caldrà organitzar-ho bé 
per al trasllat. Crec que en 
aquest cas hem estat hàbils 
i ràpids juntament amb el 
Departament de Treball, les 
organitzacions agràries i les 

cooperatives. I és que tenir 
aquesta fruita, que també 
s’exporta, vol dir tenir abas-
tits els mercats. 

El sector boví, oví i 
cabrum s’ha trobat amb 
molta restauració tancada 
i això en fa baixar el preu. 
El DARP ha demanat que 
es pugui emmagatzemar 
aquesta carn. En quin punt 
està la proposta? 

Hem demanat al Ministeri 
que ho consulti a la Unió 
Europea i el Ministeri ho veu 
bé. A més, és un problema de 
tot Europa. Crec que es podrà 
fer. I és que, per exemple, la 
carn de xai ha baixat un 40% 
però els xais continuen crei-
xent. Penso que no hauria 
de ser un problema, perquè 
aquesta solució ja s’ha fet 
amb el porc.

El sector porcí, en canvi, 
no sembla que pateixi tant 
en aquesta crisi...

Tant de bo tots els sectors 
anessin com el porcí. Els pre-
ocupa sobretot les mesures 
als treballadors, perquè si 
hi ha un cas de Covid-19 en 
algun escorxador o fàbrica, 
les conseqüències seran 
importants. Però el sector va 
bé, manté la seva activitat.

 Caldrà plantejar noves 
mesures al sector després 
d’aquesta experiència? 
Potser també amb els ajuts 
de la PAC i la relació amb 
Europa? 

Segur. Per nosaltres la Polí-
tica Agrària Comuna (PAC) 
és importantíssima. Per 
primera vegada a Catalunya 
hem aconseguit un docu-
ment que explica la PAC 
que volem i ho hem fet amb 
les organitzacions agràries 
i les cooperatives. Tothom 
ha hagut de cedir, però hem 
set capaços d’arribar a un 
acord per un document que 
vol regionalitzar els fons i 
territorialitzar-los perquè 
aquí produïm d’una manera 
concreta i uns productes 
concrets. Hauria de servir un 
cop passi tota aquesta emer-
gència. Tothom veurà des del 
seu territori què ha fallat, on 
Europa no hi ha set i on hau-
ria de ser-hi. De totes les cri-
sis, per dolentes que siguin, 
hauríem de treure coses 
bones. Estic convençuda que 
veurem què ha fallat i com 
arreglar-ho.

Es mantenen les mesu-
res per evitar l’entrada de 
la pesta porcina africana 
(PPA)?

Estem extremadament 
amatents per controlar l’ar-
ribada de la PPA, però mireu 
en quin món vivim que ha 
arribat un virus que fa que 
ens haguem de confinar a 
casa. Sé que no es pot compa-
rar una cosa amb l’altra, però 
dic això per entendre que per 
més que fem, hi ha un ele-
ment que no es domina. L’ad-

Teresa Jordà va ser nomenada consellera del Departament d’Agricultura, Ramaderia, Alimentació i Pesca el juny de l’any 2018

Teresa Jordà: “Quan passi 
tot hem de valorar més el 
sector primari i ramader”
La consellera del DARP assegura que l’abastiment d’aliments està garantit 

Jordà, segona a la dreta de la foto, a la Fira de l’Ovella de fa un any, a Ripoll, el seu poble

ministració està al costat del 
sector i fa tot allò que està a 
les seves mans perquè això 
no passi. Tenim el pla de con-
tingència, perquè entenem 
que si ens entrés seria un 
problema de país, no només 
del sector. 

Hi haurà Fira de l’Ovella 
a la tardor a Ripoll? I l’any 
que ve Mercat del Ram?

Esperem que sí. Són fires 
importants per al nostre 
territori. Com serà que no 
puguem celebrar la Fira de 
l’Ovella el 15 d’octubre. No 
és multitudinària, però és un 
punt de trobada del sector i 
encara s’hi fan negocis. Com 
el Mercat del Ram, represen-
ta saber del lloc on venim. 
Jo estic segura que ens en 
sortirem, de tot plegat, però 
haurem de ser capaços de 
valorar la fragilitat que ens 
ha portat aquesta situació. 
Els humans ens pensem que 
som la bomba i no. N’hem de 
treure coses positives. I l’any 
que ve, unes fires fantàsti-
ques.
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“Han passat tantes coses 
que sembla que faci més 
anys que soc consellera”

“Sortiran coses 
positives. I l’any 
que ve tindrem 

unes fires 
fantàstiques” 
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És consellera des del juny 
del 2018. No fa ni dos anys.

I sembla que en faci molts 
més, perquè tot i que no és 
un sector tranquil de mena 
el cert és que en aquests 
gairebé dos anys no hem 
pogut fer planificació de 
polítiques concretes. Hem 
continuat les que va deixar 
la consellera Meritxell Ser-
ret, però és que no ha parat 
de passar coses. Vam tenir 
els incendis de l’Ebre, els 
efectes del Glòria i ara la 
Covid-19, més enllà d’altres 
coses de país.

I no hi ha pressupostos.
Els pressupostos no estan 

ni tan sols aprovats. Portem 
quatre anys sense nous 
pressupostos. En vam apro-
var uns que van durar uns 
mesos i prou a causa del 155. 
Aquests nous, presentats 
i consensuats al govern, 
s’havien d’aprovar per Sant 
Josep. Ara caldrà fer-ho però 
adaptats a la crisi, i després 
ja ho arranjarem per a una 

situació més habitual. Espe-
rem fer-ho ara a l’abril, per-
què si no amb un de prorro-
gat tenim molt poc marge. 

Ha vist, però, l’evolució 
en la feina d’aquests dos 
anys?

Hem avançat molt, tot i 
que sempre es pot fer més. 
L’administració és lenta. Jo 
em pensava que als muni-
cipis anàvem lents, però 
aquí ho són més perquè a 
tots els processos se’ls ha 
de donar molta cobertura 
jurídica. Estic molt conten-
ta de la feina feta fins ara. 
Una d’elles és el decret de 
dejeccions per donar pas a 
una millor fertilització dels 
camps i impulsar l’econo-
mia circular. És un decret 
dur, consensuat i complicat. 
Ara surten coses que es 
van perfilant. Continuem 
amatents al que digui el 
territori, però complir-lo és 
una exigència d’Europa i és 
bo per al sector. A més val 
molts diners posar-se al dia 
i no pot ser que es crimini-
litzi el sector. Es fa bé i toca 
explicar-ho. 


